

DOI: 10.18572/2070-2167-2021-1-54-56

## Проблемы взыскания необходимых расходов на погребение при возмещении вреда жизни

**Моисеева Ольга Владимировна,**  
доцент кафедры гражданского и международного права  
Нижегородского института управления – филиала Российской академии народного хозяйства  
и государственной службы при Президенте Российской Федерации,  
кандидат юридических наук  
*kaf-gpp@niu.ranepa.ru*

В отношении расходов на погребение законом установлен принцип возмещения только таких расходов, которые признаны необходимыми судом. Содержание подобных расходов закон не раскрывает. Автор, рассматривая вопрос о взыскании необходимых расходов, отмечает отсутствие единообразия судебной практики, связанной с установлением необходимости расходов по непосредственному погребению умершего, расходов по сохранению памяти, возможности уменьшения взыскиваемых расходов на погребение на основании применения принципов разумности и целесообразности.

**Ключевые слова:** погребение, похороны, необходимые расходы, расходы на погребение, возмещение вреда жизни, достойные похороны.

### The Issues of Recovery of the Required Burial Expenses in the Course of Receiving Compensation for a Life Injury

**Moiseeva Olga V.**  
Associate Professor of the Department of Civil and International Law  
of the Nizhny Novgorod Institute of Management, Branch  
of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration  
PhD (Law)

With regard to funeral expenses, the law establishes the principle of reimbursing only those expenses that are recognized as necessary by the court. The content of the necessary expenses is not disclosed by law. The author, considering the issue of recovering the necessary expenses, notes the lack of uniformity in judicial practice related to the establishment of the need for expenses for the direct burial of the deceased, the cost of preserving the memory, the possibility of reducing the recoverable costs of burial based on the application of the principles of reasonableness and expediency.

**Keywords:** burial, funeral, necessary expenses, burial expenses, compensation for damage to life, decent funeral.